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چالش های خوزستان با حضور استاندار در تحریریه »ایران« بررسی شد

دولت پای کار توسـعه خوزستان است

خوزستان استانی است که با دارا بودن ذخایر عظیم 
نفت، گاز،  دسترسی به آب های بین المللی، استقرار 

صنایع پتروشیمی و فولادی و  خاک حاصلخیز، همواره 
نقش ویژه ای در اقتصاد کشور داشته اما علی رغم این 

ظرفیت های عظیم با مسائل بسیاری همچون کاهش 
شدید منابع آبی، مسائل زیست محیطی و حاشیه 

نشینی و بیکاری در سال های گذشته مواجه بوده 
است. به نظر شما مهم ترین چالش های پیش روی 

توسعه استان چیست؟
خوزســـتان عزیز مـــا در طـــول بیش از 100 ســـال گذشـــته 
مأموریت هـــای متعـــددی بـــر دوش داشـــته اســـت و بـــه 
خوبی از عهـــده همه آنهـــا برآمده اســـت. مأموریت تولید 
نفت، مأموریت تولیـــد بخش قابل توجهـــی از محصولات 
کشـــاورزی از جملـــه گندم، شـــکر، خرمـــا، مأموریت تولید 
محصـــولات فلزی از جمله فـــولاد و بعدهـــا مأموریت تولید 
محصولات پتروشـــیمی، مأموریت ترانزیت کالا و استفاده از 
ظرفیت های بندرگاهـــی و انتقال کالا و یک مأموریت عمده 
و اساســـی همانا حضور سلحشورانه مردم عزیز این سامان 
در دوران دفاع مقدس بوده اســـت کـــه در کنار هموطنان 
عزیـــز خود جانانـــه از مام میهـــن و تمامیت ارضی کشـــور، 

دفـــاع و 24 هزار شـــهید تقدیم کشـــور کردند.
خوزســـتان در بیش از یکصد سال گذشـــته سخاوتمندانه 
منابـــع و ظرفیت های خود را در جهت رشـــد و توســـعه در 
اختیار کشـــور نهاده اســـت اما با نگاه منصفانـــه باید گفت 
با وجود همه این ظرفیت ها، خوزســـتان آنگونه که بایسته 
اســـت خود از رشـــد و توســـعه کافی، متـــوازن و همه جانبه 
برخوردار نشـــده اســـت. بارها این گزاره بیان شـــده که امام 
عظیم الشـــأن فرموده انـــد کـــه خوزســـتان دین خـــود را به 
اســـام ادا کردند. خوزســـتان گهواره تمدن بشـــری، دروازه 
ورود تشیع به کشور، پایتخت دفاع مقدس و کانون محبان 
اهل بیت عصمت و طهارت)ع( و زیســـتگاه اقوام گوناگون 
بـــوده که نه به صـــورت تصنعی و موزاییکی بلکه به شـــکلی 
کامـــاً درهم تنیده در کنـــار یکدیگر زیســـته اند. اقوامی که 
با یکدیگر همســـایه، همکار، هـــم درس، همراه و هم نفس 
بوده اند. به درســـتی باید گفت یکی از وجوه امتیاز اســـتان 
خوزســـتان هم زیســـتی عاطفی، ارتبـــاط تنگاتنـــگ اقوام 
گوناگون این ســـامان بـــوده که در طول تاریـــخ در کنار هم 
رســـم اخوت، برادری و عطوفت و شـــفقت بـــا یکدیگر را به 
زیباتریـــن شـــکل ممکن به عنـــوان قطعه ای بـــزرگ از مام 

میهـــن ایران عزیز و ســـرافراز به نمایش گذاشـــته اند.
مـــا در خوزســـتان عزیز چشـــمی بـــه تأمین منافـــع ملی و 
ثروت ملـــی داریم و این را رســـالت تاریخی خـــود می دانیم 
و تاش مان تأمین منافع محلی و حل مشـــکات اســـتان 
اســـت. اساســـاً تاش مدیریت ارشـــد اســـتان بایستی این 
باشـــد که میان ایـــن دو موازنه ای منطقـــی، عادلانه و دقیق 
ایجـــاد کند. به عنـــوان مثال برخی از مدیران شـــرکت های 
بزرگ در اســـتان کمتر به ایـــن موازنه توجه داشـــته اند. در 
اینجاســـت که نقش مســـئولیت های اجتماعی مشـــخص 
می شـــود. بدین منظور از ابتدای تصدی این مســـئولیت از 
مســـئولان ذیربط خواســـتار توجه جدی شـــرکت ها به این 

امر مهـــم بوده ام.
بـــه عنوان مثال یکـــی از خواســـته های ما در جریان ســـفر 
رئیس جمهـــوری به اســـتان، انتقـــال حســـاب های بانکی 
شـــرکت ها به درون استان بوده که بحمدالله با نگاه مثبت 

و دقیق ایشـــان مقرر شـــده کـــه این امر نیز محقق شـــود.
 البته در مقاطع مختلف مســـئولین خدمات مناسبی را به 
خوزســـتان عزیـــز ارائه کرده انـــد اما برای رســـیدن به وضع 
مطلـــوب همچنـــان راه طولانی در پیش داریم و اســـتان در 
ترازی که شایســـته آن اســـت، قرار نـــدارد. در اصل نباید به 
خوزســـتان به عنوان محلی صرفاً جهت خلـــق ثروت نگاه 
کـــرد و باید از منظر ایجاد عدالـــت اقتصادی و اجتماعی نیز 
به این اســـتان توجه شـــود. از این رو انتقال حســـاب بانکی 

شـــرکت ها و صنایع به استان بســـیار مهم است.

ج از استان   چه تعداد حساب شرکت ها خار
فعالیت دارد؟

در حـــال حاضر حـــدود یـــک هـــزار و 2۸0 حســـاب بانکی 
شـــرکت ها در خـــارج از اســـتان قـــرار دارد و ایـــن منصفانه 
نیســـت مـــردم خوزســـتان از آلودگی های زیســـت محیطی 
ناشـــی از فعالیـــت شـــرکت ها رنـــج ببرنـــد و رودخانه هـــا 

بدلیل ســـرریز پســـاب همـــان شـــرکت ها دچار مشـــکل 
شـــوند اما ســـود حاصل از گردش مالی حساب های بانکی 
آنهـــا خارج از اســـتان باشـــد. اینکه شـــرکت های بـــزرگ از 
آب رودخانه هـــا اســـتفاده کننـــد و آنگاه پســـاب های آلوده 
را بـــه رودخانه هـــا جاری کننـــد، قابل قبول نیســـت. طبق 
قانون برنامه توســـعه، شـــرکت ها باید به ســـوی اســـتفاده 
از آب هـــای نامتعـــارف و بازچرخانـــدن آب برونـــد. آلودگی 
هوا در خوزســـتان یکی دیگر از مشـــکات ماســـت که این 
هـــم عاوه بـــر ریزگردهـــا به علـــت وجود فلرهـــای نفتی و 
تولیـــد آلاینده های محیـــط زیســـت در بخش های صنعتی 

وکشـــاورزی بوده است.

در این زمینه چه اقدامی صورت گرفته است؟
در ســـفر اخیر رئیس جمهـــوری و هیأت دولت به اســـتان، 
مســـائل بـــا دقـــت مـــورد بررســـی قـــرار گرفـــت. یکـــی از 
درخواســـت های ما کـــه رئیس جمهـــوری نیز بـــر آن صحه 
گذاشتند موضوع مسئولیت های اجتماعی صنایع بود که 
وزیـــر محترم نفت در حضور رئیس جمهوری، کارشناســـان 
و مدیران به صراحـــت اعام کردند که ما مســـئولیت های 
اجتماعی شـــرکت های نفتـــی در قبال مردم خوزســـتان را 
می پذیریـــم و مبالـــغ آن را پرداخت خواهیم کـــرد. البته در 
کنـــار این موضـــوع بر ایـــن عقیده ایـــم که خریدهـــای این 
شـــرکت ها نیز باید در خوزســـتان انجام شـــود تا معیشت 
مردم و کســـب و کارها در اســـتان رونق بگیـــرد. همچنین 
انتقـــال دفاتـــر مالیاتـــی و بیمه ها بـــه خوزســـتان به عنوان 
یکی از خواســـته های مـــا در جریان ســـفر رئیس جمهوری 

در دســـت پیگیری است.

 علت مخالفت این شرکت ها برای این مواردی که 
به نظر می رسد از اولویت های کاری جنابعالی است، 

چیست؟
 البته در این زمینه هیچ مماشـــاتی نداریـــم و به جد پیگیر 
این موضوع هســـتیم. مـــا ایـــن کار را شـــروع کرده ایم. اما 
بالاخره ممکن اســـت شـــرکت ها نیز تعهداتـــی در جاهای 
دیگر داشـــته باشـــند. به هـــر حال ایـــن موضوع یـــک امر 
دوســـویه بوده که تنها یک طرف آن مربوط به استان است 
و طرف دیگر باید در ســـطح ملی مورد بررســـی قرار بگیرد.

 نرخ بالای بیکاری یکی از مشکلات اصلی استان 
است تا جایی که آمارها نشان می دهد، خوزستان 
با وجود بهره مندی از صنایع بزرگ، دومین استان 

بیکار کشوراست. آیا در زمینه جذب نیروی بومی با 
شرکت های بزرگ مذاکراتی داشته اید؟

تأکیـــد بر بکارگیری هر چه بیشـــتر نیروی بومـــی و توجه به 
کاهـــش فاصله های اجتماعـــی، اولویت دولـــت چهاردهم 
بـــوده اســـت. از این رو مشـــارکت همه دســـتگاه ها در حل 
معضل بیکاری لازم و ضروری اســـت. در حال حاضر از تمام 
شـــرکت های خصوصی خواســـته ایم بـــا ارائـــه گزارش های 
جامـــع؛ آمار ایجاد فرصت های شـــغلی را بـــه تفکیک اعام 
کنند. البته این اســـتان در حوزه کشـــاورزی ظرفیت زیادی 
برای اشـــتغال جوانـــان دارد اما از شـــرکت ها خواســـته ایم 
در راســـتای مســـئولیت های اجتماعـــی، تمرکز خـــود را بر 
اســـتخدام نیروهای بومی متخصص قرار دهند. همچنین 
با رئیـــس ســـازمان امـــور اداری و اســـتخدامی کشـــور هم 
مذاکراتی داشـــته ایم تا ســـاز و کارهای آزمون ها را به سمتی 
ببریم که ترجیح با بکارگیری نیروی بومی باشـــد. دولت بر 

تفویض اختیارات و تمرکز زدایی از پایتخت تأکید ویژه دارد.

چه مشوق هایی برای آنها در نظر گرفته اید؟
در مذاکراتـــی کـــه بـــا بانـــک مرکزی داشـــته ایم، بنا شـــده 
سقف تسهیات ســـرمایه گذاری در اســـتان را از 20 میلیارد 
تومـــان افزایـــش دهیم تا این تســـهیات بتوانـــد کمکی به 
ســـرمایه گذاران باشـــد. همچنین یک سری معافیت هایی 

برای ســـرمایه گذاران در نظـــر گرفته ایم.
 اخیـــراً دوهیأت از چین به خوزســـتان آمـــد. در طی این دو 
ماقات قرار بر این شـــد که بحـــث خواهرخواندگی اهواز و 
استان شاندونگ شـــکل بگیرد. تا در یک ســـری پروژه ها از 
جمله نیـــروگاه زباله ســـوز ها، نصب پنل های خورشـــیدی، 
تولید خودروهـــای هیبریـــدی و... با هم همکاری داشـــته 

باشیم.

اجرای دو رویداد اربعین و راهیان نور چه تأثیری 
در استان داشته است؟

رفـــت و آمـــد عاشـــقان، مکتب شـــهادت را در خوزســـتان 
خیلـــی زیبـــا شـــکل داده اســـت. ما هر ســـاله میزبـــان دو 
پدیده معنوی، ارزشـــی، اعتقادی و حماسی بسیار ارزشمند 
هســـتیم. یکی پدیده راهیان نوراست که جریانی ارزشمند 
بســـیار زیبایی اســـت که آموزه های دفاع مقـــدس و حال و 
هوای دفاع مقدس و یاد شـــهدای عزیزی که درآن شـــرایط 
عروج کردند و مشـــقت های رزمندگان را برای نســـل جوان 
تداعـــی می کند دیگـــری هـــم راهپیمایی ملـــی اربعین که 
اقیانوســـی عظیم از عاشقان شـــهادت بوده و آثار پر خیر و 

برکتی در اســـتان دارد.

جاده های شمال شرق استان بیشترین میزان 
تصادف را در سال های اخیر داشته اند آیا برای حل 

این معضل تدابیری اندیشیده شده است؟
زیرســـاخت های جـــاده ای اســـتان بدلیـــل بهره بـــرداری 
و اســـتفاده بـــالای صنایـــع، بنـــادر و همچنیـــن کمبـــود 
اعتبارات بشـــدت آســـیب دیده اســـت بطور نمونـــه جاده 
مسجدســـلیمان – اهـــواز، جـــاده بهبهان به شـــیراز، جاده 
اهواز به خرمشـــهر به کانون حوادث جاده ای تبدیل شـــده 
کـــه حتماً باید اصاح شـــوند. در محورهای جـــاده ای دیگر 
هـــم ایـــن مشـــکات وجـــود دارد. البتـــه این موضـــوع هم 
یکـــی از مســـئولیت های اجتماعـــی شرکت هاســـت مثاً 
شـــرکت ها بایـــد بـــرای کاهش تلفـــات جاده ای ســـرویس 
ایـــاب و ذهـــاب بـــرای نیروهـــای خـــود فراهم کننـــد. این 
مهـــم تأکید رئیس جمهوری بوده اســـت. همه شـــرکت ها 
بدانند باید مســـأله را جدی بگیرند. من با هر شـــرکتی که 
به موضوع مســـئولیت های اجتماعی دقـــت نکند برخورد 
می کنم. خوزســـتان دیـــن خـــودش را بنا به فرمـــوده امام 
راحل عظیم الشأن به اســـام ادا کرده و سخاوتمندانه صد 
سال هرچه که داشـــت برای توسعه کشور در طبق اخاص 
گذاشـــته است. حق این استان اســـت که مشکاتش حل 
شود و به مرحله ای برســـیم که دیگر شاهد مهاجرت مردم 

این ســـامان به نقاط دیگر کشـــور نباشـــیم.

آیا در سفر اخیر آقای رئیس جمهوری در این زمینه 
اختیارات ویژه ای به استان داده شد؟

تفویض اختیارات در حوزه های مالی و اداری به اســـتان ها، 
نقش کلیدی در کاهش بروکراســـی و تســـهیل روند توسعه 
دارد. دولـــت مصمم اســـت با واگـــذاری اختیـــارات لازم به 
اســـتان ها، زمینه مدیریـــت چالش های محلی با ســـرعت 
بیشـــتری فراهم شـــود. از این رو برنامه های اجرا شـــده در 
خوزســـتان می تواند الگویی برای ســـایر اســـتان های مرزی 
باشـــد. در ایـــن زمینه مکاتباتی با وزارت کشـــور داشـــته ایم 
و قـــرار بر این شـــده کـــه یک ســـری اختیارات کـــه مربوط 
به موضوعات مشـــترک بین استان هاســـت به خوزســـتان 
داده شـــود. از آنجایـــی که دیـــدگاه رئیس جمهـــوری بر این 
اســـت که همه چیز در تهران خاصه نمی شـــود امیدواریم 
نـــگاه ویژه ای به اســـتان صورت گیرد و اختیارات بیشـــتری 
بـــه خوزســـتان تفویض شـــود. پر واضـــح اســـت نیروهای 
فرهیخته و اندیشـــمند فراوانی در اســـتان ها وجود دارد که 
می توانند مشـــکات مناطق را بهتر شناسایی کرده و راهکار 
ارائه بدهند. بعضـــاً برای اینکه بخواهیم مجـــوز انجام یک 
طرح را دراســـتان صادر کنیم باید مکاتبـــات زیادی با مرکز 
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داشـــته باشیم که بسیار زمان بر اســـت. از این رو پیگیر این 
هســـتیم تا این اختیارات به اســـتان واگذار شـــود.

نام اهواز گویا با مشکلات تمام نشدنی فاضلاب، 
مترو و... گره خورده است. حتی در سفر اخیر هیأت 
دولت؛مشاور رئیس جمهوری از وضعیت و سیمای 

نابسامان شهر اهواز گلایه کرده و گفتند این وضعیت 
زیبنده شهر اهواز نیست. شما هم در صحبت های 

اخیر خود به موضوع مدیریت شهری در اهواز انتقاد 
کرده بودید. بفرمایید چرا داستان نابهنجاری در این 

شهر به اتمام نمی رسد و پروژه های ناتمام مانده چه 
زمانی قرار است تمام شود؟

 خوزســـتان زمانی مهاجر پذیرترین اســـتان کشـــور بود اما 
در حال حاضر به علت شـــرایط نابســـامان محیط زیســـت، 
مبلمان شـــهری، فاضاب و... مهاجر فرســـت ترین استان 
کشور شده اســـت. وضعیت شهرهای این اســـتان در شأن 
تاریخ خوزســـتان نبوده و باید شهر های آن تمیزتر باشند. به 
هر حال لازم اســـت شهردار و شـــورای شهر نظارت بیشتری 
در این زمینه داشـــته باشـــند. ما ۳0 شهرســـتان و ۸۸ شهر 
در اســـتان داریم که بهبود شـــرایط آنها زمینه ســـاز پایداری 
مردم ما در خوزســـتان خواهد بود. در اصل اگر ما شهرهای 
مرتب و تمیز داشته باشـــیم امکان ماندگاری نیروی انسانی 
در خوزســـتان افزایـــش پیدا می کنـــد و مـــا می توانیم زمینه 
مهاجـــرت معکـــوس به اســـتان را نیـــز فراهم کنیـــم. اما با 
شـــرایط کنونی مردم اســـتان علی رغم پیوندهای اجتماعی 
عمیق و احســـاس تعلق بسیارعمیقی که نســـبت به زادگاه 

خود دارنـــد، اما ناچار به مهاجرت هســـتند.

شما به عنوان اولین استاندارعرب در خوزستان؛ 
نماینده تمام قومیت ها هستید. برخی به این موضوع 

انتقاد دارند که جنابعالی در انتصابات خود توجه 
کمی به قومیت های مختلف داشته اید. آیا این اتفاق 

افتاده یا خیر؟
انتصابات بر اساس شاخص ها از جمله شایستگی، سوابق 
کاری، گفتمان و رویکرد دولت چهاردهم در راستای تحقق 

راهبرد وفـــاق و کارآمدی صورت می گیرد.
 همـــه باید در جهت نهادینه ســـازی، شایســـته ســـالاری و 
شایســـته گزینی گام برداریم. تغییرات بایـــد در چهارچوب 
مطالبـــات مـــردم و عبـــور از وضـــع موجود به ســـوی بهبود 

شـــاخص ها در همـــه عرصه ها باشـــد.
 بدون تردید در این مســـیر عده ای با هدف حفظ وضعیت 
موجـــود در برابر هرگونـــه تحول و تغییر مثبـــت مقاومت و 
حتی به دنبال حاشـــیه تراشـــی می باشـــند. امـــا آنچه برای 
ما اولویت دارد توســـعه متوازن اســـتان بر اساس عدالت و 

معیار شایســـتگی و کارآمدی است.

آیا با توجه به اینکه در تمام ادوار زنان خوزستانی 
همپای مردان بوده اند شما در انتخاباتی که داشتید از 
توانایی بانوان استان بهره برده اید و آیا در نظر دارید در 

حوزه های مدیریتی از ظرفیت بانوان استفاده کنید؟
حقیقت مطلب این اســـت کـــه آن طور که بایـــد تا به حال 
نتوانســـته ام از ظرفیت بانوان بهره مند شوم. البته چندین 
انتصاب داشـــته ام اما برخـــی از مدیران ترجیـــح داده اند از 
ظرفیت مردان اســـتفاده کنند. به جد معتقـــدم که باید از 
ظرفیت بانوان در بافت مدیریت ســـطوح مختلف اســـتان 

استفاده شود.

شما بارها اعلام کرده اید اجازه واگذاری شرکت 
»هفت تپه« که در ادوار مختلف دچار چالش هایی 

بوده به بخش خصوصی را نمی دهید. آخرین وضعیت 
این شرکت چگونه است و آیا تکلف آن در واگذاری 

روشن شده است؟ 
 اخیـــراً دیـــداری با وزیـــر محترم امـــور اقتصـــادی و دارایی 
داشـــتم کـــه در آن ماقـــات ایـــن بحث مطـــرح و قـــرار بر 
حمایت شـــده اســـت. قبـــاً هـــم این مســـأله را بـــا خانم 

شرکت ها به وظایف شان در گردش حساب مالی در داخل استان، اصلاح و توسعه زیر ساخت ها و حفظ محیط  زیست عمل کنند 

خوزســـتان در طول 100 ســـال اخیر به خوبی از عهده مأموریت های خود نســـبت به کشـــور برآمده اســـت. مردم 
دلیـــر ایـــن دیار در دوران 8 ســـال دفاع مقدس خـــون داده اند تا یک وجـــب از خاک میهن را به دشـــمن ندهند 
اما این روزها مشـــکلات زیســـت محیطی، کمبود آب، بیکاری و هزاران مشـــکل دیگر گریبان آنهـــا را گرفته و باعث 
شـــده اولین اســـتان مهاجرت فرست کشـــور باشـــند. در اصل دولت ها آنطور که باید نتوانســـته اند وظیفه خود 
را در قبـــال مـــردم قهرمان خوزســـتان بـــه خوبی ایفا کننـــد. با وجـــود این اهتمـــام ویژه دولت وفاق و شـــخص 
رئیس جمهـــوری بـــرای رفع بی عدالتـــی و تبعیض در کشـــور و رســـیدگی به اســـتان های محروم و کـــم برخوردار 

امید را در دل مردم این اســـتان روشـــن کرده است.
سید محمدرضا موالی زاده اســـتاندار خوزستان که اولین استاندار عرب و از اســـتانداران بومی دولت چهاردهم 
اســـت بـــا تأکید بر شـــکل گیری نـــگاه حمایتی نظـــام و دولت نســـبت به ایـــن اســـتان معتقد اســـت گرچه مردم 
اســـتان به جایـــگاه واقعی خود نرســـیده اند اما در ســـایه همدلـــی و وفاق؛ بزودی شـــاهد شـــکوفایی دوباره این 
اســـتان خواهیـــم بود. او بـــا حضور در تحریریـــه »ایران« به بررســـی مشـــکلات وارائه راه حل هـــای برطرف کردن 

آن پرداخـــت. حاصل ایـــن گفت و گو را در زیـــر می خوانید.

عالی پور در ســـازمان خصوصی ســـازی مطرح کرده بودیم. 
این خواســـته به حـــق کارگـــران عزیز در کشـــت و صنعت 
هفت تپه اســـت. می دانم فراز و نشـــیب ها و مســـائلی که 
پیـــش آمده بشـــدت آنهـــا را نگران کـــرده اســـت. بنابراین 
معتقـــدم صنعـــت هفت تپـــه همچنـــان زیر نظر شـــرکت 
توســـعه نیشـــکر و صنایـــع جانبـــی ادامه فعالیـــت بدهد. 
اعضای دولت هیأت دولـــت هم به این موضوع نظر مثبتی 
دارنـــد حتی رئیس جمهوری هم نگاه شـــان به این مســـأله 
مثبـــت اســـت و ان شـــاءالله در آینده شـــاهد تحقـــق کامل 
مطالبـــه و خواســـته بحق کارکنـــان این مجموعـــه اقتصاد 

کشـــاورزی باشیم.

نفت همواره با نام خوزستان گره خورده در این زمینه 
چه امکاناتی برای حضور سرمایه گذاران جدید در 

حوزه نفت در استان ایجاد شده است؟ در اصل دولت 
چهاردهم چه گامی برای بهره مندی مردم و توسعه 

استان از این حوزه برداشته است؟
 خوزســـتان همان طـــور کـــه در اول مصاحبه تأکیـــد کردم 
ثروت خود را ســـخاوتمندانه در اختیار توســـعه کشـــور قرار 
داده اســـت و در حـــال حاضر در شـــرایطی اســـت که برای 
رســـیدن به جایگاه خود به تحولات اساسی و حمایت های 
ملـــی نیـــاز دارد. به همیـــن دلیل اســـت که مقـــام معظم 
رهبری تأکید فرمودند طرح توســـعه کشـــاورزی در ســـطح 
۵۵0 هزار هکتـــار از اراضی خوزســـتان اجرا شـــود. در واقع 
مـــا به دنبـــال این هســـتیم که ایـــن اتفاق در ســـریع ترین 
زمان انجام شود تا ان شـــاءالله شاهد تحول استان باشیم. 
در زمینه نفت، گاز و پتروشـــیمی هم کارهـــای بزرگی انجام 
شده است. ما دنبال توســـعه پتروشیمی هستیم، فاز دوم 
پتروشـــیمی ماهشـــهر در حال اجراســـت و بـــا خانم دکتر 
انصـــاری رئیس محترم ســـازمان حفاظت محیط زیســـت 
هـــم صحبت شـــده تا مجـــوز محیط زیســـت اجـــرای این 
طرح صادر شـــود. اگـــر این اتفاق بیفتد، ظرفیت اشـــتغال 
قابل توجهی ایجاد خواهد شـــد. به هر حـــال ما دنبال این 
قضیه هســـتیم. حقیقت مطلب این اســـت که خوزستان 
از موهبت نفت آنطور که شایســـته اســـت، بهره مند نشده 
اســـت و ایـــن گفته خـــود وزیر محتـــرم هســـت. وزیر نفت 
اعـــام کردند: »مـــا هورالعظیم را خشـــکاندیم تـــا بتوانیم 
نفت برداشـــت کنیـــم در صورتی کـــه راه هـــای دیگری هم 
برای اســـتخراج نفـــت در آنجا وجود داشـــته اســـت.« این 

حق مردم اســـتان نیست. 
خوزســـتان که زمانی مهاجرپذیرترین اســـتان کشـــور بوده 
الان شـــده مهاجر فرســـت ترین اســـتان، زمانی شهرداری 
خرمشـــهر به شـــهرداری تهران کمک مالی می کرده است. 
آنقدر شـــرایط ایـــده آل بوده اســـت که مردم آرزو داشـــتند 
بـــرای زندگی به آبادان وخرمشـــهر بروند. البتـــه من ناامید 
نیســـتم و معتقدم که ان شـــاءالله افق حرکت روشن است 
و بـــزودی دوباره بـــه دوران شـــکوه باز خواهیم گشـــت. در 
جلســـه ای که با ســـازمان برنامه و بودجه داشـــته ایم، قرار 
شـــده ستاد توســـعه خوزستان تشکیل شـــود. همچنین با 
عنایـــت و عاقه ای که مقـــام معظم رهبری بـــه مردم عزیز 

خوزســـتان دارند، قطعاً این اتفـــاق خواهد افتاد.

در چند ماهی که دولت، کار خود را آغاز کرده مصوبات 
خوبی برای خوزستان داشته اند. اما به نظر می رسد 
مصوبات برای مردم خیلی نمود عینی نداشته و این 

سؤال مطرح می شود که مصوبات الان در چه شرایطی 
هستند وچه زمانی به سرانجام می رسند. در واقع یک 

بازه زمانی بفرمایید تا مردم بدانند چه زمانی شاهد 
بهره برداری از این طرح ها خواهند بود؟

 ما در تاش هســـتیم این پروژه ها فعال شوند تا چرخ های 
تولید و عمران خوزســـتان بـــه حرکت در بیایـــد. بی اغراق 
می گویم بنده در شـــبانه روز حدود 1۸ ســـاعت کار می کنم 
تا خوزســـتان به قله موفقیت برســـد. کار ما در اســـتانداری 
یک کار شـــبانه روزی است و شما در واقع اصاً به استراحت 
نبایـــد فکـــر کنید مـــدام بایـــد کار کنیـــد به همیـــن خاطر 
پیگیـــری روند اجـــرای مصوبات هســـتم. همین تشـــکیل 
ســـتاد توسعه اســـتان در ســـازمان برنامه و بودجه که برای 
اولیـــن بار اتفاق افتاده از مهم ترین دســـتاوردهای اســـتان 
در دولـــت چهاردهم بوده اســـت. همچنین متـــروی اهواز 
یکی از بحث های مهم اســـتان اســـت که 1۷ ســـال اســـت 
معطـــل مانده و دولـــت چهاردهم به جد پیگیر آن اســـت. 
خوشبختانه وزیران محترم انگیزه جدی برای حل مسائل 
خوزســـتان دارند. در اصل خوزســـتان امروز در مرکز توجه 
دولت و نظـــام قرار گرفتـــه و این یک فرصت بســـیار عالی 

جهت حل مشـــکات اســـتان است.

برنامه شما برای توسعه تجارت خارجی استان 
خوزستان با همسایگان بویژه عراق چیست؟

یکـــی از بحث هایی کـــه دنبال می کنیم بحث دیپلماســـی 
منطقه ای اســـت. به دنبال این هســـتیم که ارتباطات مان 
را با کشورعراق توســـعه ببخشیم. همچنین توسعه اقتصاد 
دریا محور نیز در دســـتور کار قرار گرفته اســـت. جلســـه ای 
با جنـــاب آقای دکتـــر عبدالعلـــی زاده در خصوص توســـعه 
مکـــران و ارونـــد داشـــته ایم همچنیـــن در بازدیـــدی کـــه 
مســـئولین مختلف طی این چند ماه از اســـتان داشته اند 
بـــه ایـــن نتیجه رســـیده ایم کـــه جزیـــره مینـــو می تواند به 
قطب گردشگری تبدیل شود. برداشـــت دایک ها و دژهای 
مرزی موجـــود در محـــدوده جزیره مینو که دسترســـی به 
ســـاحل شـــرقی آبراه اروند رود را امکانپذیر می کند، فرصت 
مناسبی برای جذب ســـرمایه گذاری ها خواهد بود. از همه 
ســـرمایه گذاران و فعالان بخش خصوصـــی دعوت می کنم 
تا بـــه خوزســـتان بیاینـــد و این فرصـــت تاریخـــی را مغتنم 
بشـــمارند. اگر بخش خصوصی در اســـتان فعال شـــود آن 
زمان می توانیم شاهد رشـــد و توسعه قابل توجهی باشیم. 
طی ایـــن مدت چند جلســـه بـــا فعالان بخـــش خصوصی 
در زمینه گردشـــگری بویژه حوزه ســـامت داشـــته و اعام 
آمادگـــی کرده تـــا از فعالیت و ســـرمایه گذاری آنان حمایت 

و بســـترهای لازم را فراهم کنیم.
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